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قفسه آهنگ

درباره رديف موسیقي با روايت استاد كسايي 

آتش اندر ني 

آلبوم »رديف موس��يقي با روايت ني حس��ن  �
كس��ايي« كه شامل چهار س��ي دي از گوشه هاي 
دستگاه هاي موسيقي ايراني است با حمايت معاونت 
هنري سازمان فرهنگي و هنري شهرداري تهران و 
از طرف موسس��ه فرهنگي و هنري آواي باربد در 
زمستان سال 89 منتشر شد كه حاصل هفت دهه 

تلاش و تجربه هنري استاد حسن كسايي است. 
به محض انتش��ار اين مجموعه در رسانه هاي 
مختلف از اين اثر و پيام اس��تاد كس��ايي به بهانه 
انتش��ار آن خبره��اي زيادي منتش��ر ش��د. اما با 
گذشت هش��ت ماه از انتشار آن شايد يادآوري اين 
اجرا از رديف موسيقي ايراني به كساني كه مشتاق 
فراگيري رديف موس��يقي ايراني هستند، خالي از 

لطف نباشد. 
 اين مجموعه ش��امل يك كتابچه با عنوان »از 
ني حكايتي« به كوشش فرزند استاد، » محمدجواد 
كسايي« است كه شامل »نقش رديف در موسيقي 
اي��ران«، »نگاهي به تاريخچه ني نوازي از آغاز تا به 
امروز«، »كشت گياه ني و چگونگي ساخت انواع و 
اقس��ام آن« است كه به سه زبان فارسي، انگليسي 
و فرانسوي به رش��ته تحرير درآمده است. محمد 
جواد كسايي در س��رآغاز اين كتابچه آورده است: 
»اهميت معنويات در روزگار ما – كه هر كسي به 
س��وداي خود گرفتار و مشغول است – به راستي 
معلوم م��ي دارد كه رن��ج بي پاي��ان صاحبدلان و 
هنرمندان راستين تا چه حد به درك انديشه ها و 
احساسات لطيف و پاك انساني، ياري رسان بوده و 
هنوز مي تواند ياري رسان باشد. باري، بار محتوايي 
موس��يقي ايراني، گنجي است سراسر مشحون از 
لطف و زيبايي كه قدرشناسي آيندگان را بيش از 
غفل��ت امروزيان در نگهداري و انتقالش مي طلبد، 
تا هر ايران��ي با بهره گيري از آن، جان و خرد خود 
را صفا و فروغي بخش��د و اين ميراث پربها را براي 

هميشه تاريخ به سان مشعلي فروزان بپايد.«
اس��تاد حس��ن كس��ايي يك بار در كتاب »از 
موس��يقي تا س��كوت« درب��اره س��ختي هاي راه 
هنري اش سخن گفته است: » براي رسيدن به اين 
مختصر، خون دل ها خورده ام، سختي ها كشيده ام و 
سرزنش ها ش��نيده ام. در نواجواني و جواني گاهي 
ش��ب ها كنار نهرهاي اصفهان، در بيشه ها و دنبال 
رودخانه زاينده رود تا س��پيده صبح با صداي بلند، 
ني م��ي زدم و انع��كاس صدايش را مي ش��نيدم. 
گاهي هم در خانه اي باز مي ش��د، آقا يا خانمي با 
حالت پرخاش سرزنشم مي كرد و از آنجا مي راندم. 
شايد اگر فوت هايي كه در ني كرده ام، يكجا جمع 
شود )يعني 60س��ال فوت كردن در ني(، اصفهان 
را ب��اد ببرد! اما آن زحمات در»ني« و»س��ه تار« و 
حفظ كردن ش��خصيت هنري،  امروز براي من در 
جامعه خودمان و حتي در خارج از كش��ور، احترام 
و اعتباري خاص به ارمغان آورده كه برايم پاداشي 

بس گرانبهاست.« 
ام��ا در پيامي به بهانه انتش��ار مجموعه رديف 
موسيقي با روايت ني حسن كس��ايي يادآور شد: 
»از زماني كه براي نخستين بار در راديو نوازندگي 
كردم )1322(، درست 67سال مي گذرد؛ از زماني 
كه براي نخس��تين بار س��از ني را به اركستر بردم 
)1327(، 62 س��ال، از زماني كه براي نخس��تين 
بار در برنامه گل ها به دعوت داوود پيرنيا ش��ركت 
ك��ردم )1335(، 54س��ال؛ از زماني كه در آخرين 
برنامه راديويي ش��ركت كردم )1358(، 31س��ال 
و از زمان��ي كه دوباره به ضبط نوازندگي مش��غول 
شدم )1378(، 11سال مي گذرد. باري، نزديك به 
40سال است كه روي صندلي خانه ام، در گوشه اي 

آرام، اما بي قرار نشسته ام.«

اين اثر نتيجه 70 سال بررسي و ممارست حسن 
كسايي در موسيقي ايراني اس��ت و از آنجايي كه 
موسيقي دس��تگاهي براي تمام س��ازها به شرط 
اينكه بر مبناي موس��يقي آوازي استوار باشد، كم 
و بيش يكس��ان اس��ت، مي تواند براي هنرجويان 
موسيقي و آواز ايراني مرجع و درسنامه خوبي باشد 
تا رديف هاي موسيقي ايراني را به درستي بياموزند 
و ساز ني را كه طي سال هاي اخير حضور كمرنگي 
در موسيقي ايراني داشته و برخي از گروه ها خواسته 
يا ناخواسته تمايلي به استفاده از اين ساز ندارند، از 

اين مهجوري درآورد. 
از مش��خصه هاي اصلي اين رديف مي توان به 
پويايي آن، اصالت و اس��تادي راوي، خاصيت ويژه 
اجرايي و آموزش��ي اش اش��اره ك��رد و همان طور 
كه استاد كس��ايي در يادداش��تي در كتابچه اين 
مجموعه آورده است، در اين مجموعه سعي شده 
كه ضمن حفظ اصالت ها، موسيقي از رديف مطول، 

كسالت آور و تكرارهاي بي ارزش پاك شود. 

 فرهنگ و هنر
 در حال فراموشي است 
و در ذهن سياستمداران

 در رده و درجه چهارم و پنجم 
اولويت ها قرار مي گيرند

بسياري از هنرمندان در فرانسه 
از اين وضعيت و سياست هاي 

فرهنگي دولتمردان فرانسوي رنج 
مي برند و معترض هستند

Á  چيدمان صوتي جديد ش�ما در گالري ايست اولين 
تجربه شما در زمينه هنر مفهومي بود يا در گذشته هم 

چنين تجربياتي داشته ايد؟ 
اولين تجربه ام در هنرهاي مفهومي به حدود 14س��ال 
پيش بازمي گ��ردد. يك همكاري با چند ويدئو آرتيس��ت 
آلماني و سوييسي در تهران. يكي از اين هنرمندان به دنبال 
آهنگساز مي گشت و در نهايت با هم آشنا شده و اين پروژه 

را اجرا كرديم. 
Á  در كجا اجرا شد؟ 

موزه هنرهاي معاصر تهران. اين پروژه متش��كل بود از 
ضبط صداهاي شهري و فرم دهي آن با نرم افزارهاي رايانه اي 
و پس از آن ايده اي به ذهنم رس��يد ك��ه با الهام از يكي از 
آثار »گوين برايزر« اثري موسيقايي را براساس و پايه قطعه 
»امشب در سر ش��وري دارم« تصنيف كنم. برايزر با ضبط 
آوازهاي يك بي خانم��ان نيويوركي و تكرار چندين باره آن 
به فرمي ميني ماليس��تي رس��يده بود كه در ه��ر بار تكرار 
عنصري جديد به خط ملوديك آواز اضافه مي شد. كار من 

هم همين طور بود. 
Á  .اثر استيو رايچ »Come out «درس�ت مثل قطعه 

كلا ميني ماليست ها به تكرار، حذف و اضافه كردن علاقه 
دارند. 

بله دقيقا. كار بسيار جذابي بود. 
Á  ام�ا در دوره اي  ديگ�ر به س�راغ كاره�اي مفهومي 

نرفتيد. 
بل��ه. پروژه هاي مفهومي ديگري را ش��روع كردم اما به 
دلايل مختلف ادامه پيدا نكرد. ولي هميش��ه به فضاسازي 

صوتي و چيدمان صوتي فكر مي كنم. 
Á  هنرمندان�ي كه در حوزه موس�يقي كلاس�يك كار 

مي كنن�د زياد با آثار آوانگارد و مفهومي ميانه خوش�ي 
ندارند. اما ش�ما از جمله آهنگس�ازاني هستيد كه هم 
به موس�يقي آكادميك و اركس�ترال توجه داريد و هم 
موس�يقي آوانگارد. چگونه اين دو دنياي متفاوت و گاه 

متضاد را در ذهن خود همنشين كرده ايد؟ 
قب��ول دارم كه دو دنياي متفاوت اس��ت اما يك عنصر 
مش��ترك دارند. موس��يقي را نمي توان به ش��كل مقطعي 
بررس��ي و نگاه كرد. موس��يقي يك ماقبل و مابعدي دارد. 
تكامل موسيقي يك روند تاريخي است. يك آهنگساز مدرن 
الزاما بايد با موسيقي كلاسيك باروك رنسانس و مُدال آشنا 
باشد. جايگاه يك موس��يقيدان را بايد براساس نگاهش به 

گذشته، حال و آينده موسيقي ترسيم كرد. 
Á  جايگاه ش�خص ش�ما ب�ه عن�وان يك آهنگس�از 

كجاست؟ 
دقيقا نمي دانم. اما اين را حس مي كنم كه بايد به درون 
حلقه هاي مختلف موزيكال وارد شوم. از گريگورين گرفته تا 
موسيقي معاصر و آوانگارد. راه درك موسيقي بسيار طولاني 
و پيچيده است كه من به اين راه بسيار علاقه مندم. هنوز هم 
موسيقي و آوازهاي گريگورين حرف هاي ناگفته ايي دارد كه 
دوست دارم در گروه نور به آنها بپردازيم. به خصوص آوازهاي 
س��انتاماريا. اگر اين پروژه به نتيجه خوبي برسد به سمت 
موسيقي رنس��انس و تلفيق آن با موسيقي ايراني خواهيم 

رفت و پس از آن به سراغ موسيقي باروك مي رويم... 
Á  پس گويا به نوعي زمان نگاري تلفيقي فكر مي كنيد؟ 

بله. درست است. 
Á  به عن�وان يك آهنگس�از معاصر كه به موس�يقي 

تلفيقي توجه ويژه اي داريد، ديدگاه تان نسبت به كليت 
هنر موسيقي چيست؟ 

من موس��يقي را صرفا به عنوان آهنگسازي و اجرا نگاه 
نمي كنم. در لايه هاي زيرين موس��يقي يك بستر و مفهوم 
فلسفي شاعرانه و يك بستر اجتماعي- فرهنگي وجود دارد. 

Á  مي تواني�د اين بس�ترها را با مصادي�ق عيني تري 
توضيح دهيد؟ 

بله، كانتيگاس ها يا همان آوازهاي س��انتاماريا به لحاظ 
موسيقايي بس��يار ساده و روان هستند اما در دوره تاريخي 
بسيار مهمي خلق ش��ده اند. دوران هم زيستي درخشان و 
بي نظير مذاهب ابراهيمي. اين تفاهم و هم زيس��تي بسيار 
قوي ت��ر و عميق تر از هم زيس��تي مذاهب در جهان معاصر 
اس��ت. در آن دوره م��ردم ش��رق و غرب ب��ا صبر و تحمل 

بيش��تري به فرهنگ بيگانه توج��ه مي كردند. حاصل اين 
توجه تبديل مي ش��ود به تمدن چندصدس��اله آندلس در 
جنوب اسپانيا. البته جنگ هاي خونيني هم وجود داشته اما 

هم زيستي قدرت تاثير زيادي بر جاي گذاشت. 
Á  آيا هنر معاصر و موس�يقي مي توانند باعث كاهش 

سوءبرداشت ها و س�وءتفاهمات فرهنگي امروز جوامع 
شوند؟ 

بله. اين توان در موس��يقي و س��اير هنرها وجود دارد. 
البته مش��روط و وابسته اس��ت به نحوه نگرش و عملكرد 
سيستم هاي حكومتي. حضور و اعمال آلفونسوي خردمند 
پادشاه اسپانيا مثال خوبي است. پادشاهي كه تنها به اعمال 

ق��درت فكر نمي كرد. كوش��ش هاي 
وي در زمينه فرهنگ��ي- اجتماعي 
بسيار ارزشمند بوده. همين مجموعه 
بزرگ كانتيگاس هاي س��انتاماريا به 
دستور آلفونس��و جمع آوري و مدون 

شده است. 
Á  و حكومت هاي معاصر كمتر به 

اين زاويه ها توجه مي كنند؟ 
بس��يار ك��م. فرهن��گ و هنر در 
ح��ال فراموش��ي اس��ت و در ذهن 
سياستمداران در رده و درجه چهارم 

و پنجم اولويت ها قرار مي گيرند. بس��ياري از هنرمندان در 
فرانسه از اين وضعيت و سياست هاي فرهنگي دولتمردان 

فرانسوي رنج مي برند و معترض هستند. 
Á  .ام�ا در دهه هاي 60 و 70 وض�ع به گونه ديگري بود 

قبول داريد؟ 
بل��ه. پس از جنگ جهاني دوم ن��گاه به فرهنگ و هنر 
افزاي��ش كيفي و كمي خوبي داش��ت. در همين فرانس��ه 
سياس��تمداراني پيدا شدند مثل رييس جمهور ژرژ پمپيدو 

يا آندره مارلو كه به فرهنگ و هنر توجه ويژه اي داشتند. 
Á  دليل كم توجه�ي عمومي به فرهن�گ و هنر را چه 

مي دانيد؟ 
در حال حاضر فرهنگ مصرفي تاثير فراواني بر توليدات 
هنري گذاش��ته است. موس��يقي نيز تبديل به يك كالاي 
مصرفي ش��ده يعني موفقيت يك آلبوم موسيقي براساس 

فروش آن است. 
Á  چند دهه اي اس�ت كه از موج پست مدرنيسم هنري 

مي گذرد و هنوز هم بحث در اين باره به قوت ادامه دارد. 
اما هنوز تعريف كامل و جامعي از موس�يقي پست مدرن 
وجود ندارد. البته مي توان آثاري از آهنگس�ازان معاصر 
مثل هنريك گورس�كي، آروو پارت يا فيليپ گلاس را با 
نظريات پست مدرن منطبق كرد اما نه در همه موارد و نه 
به عنوان يك نهضت موسيقايي مانند امپرسيونيسم. نظر 

شما در اين باره چيست؟ 
پست مدرنيسم تعريفي دقيقي در موسيقي ندارد و كلمه 
گنگي است. بسياري از كارشناسان نحوه نگرش هاي مختلفي 
را پست مدرن مي نامند. مثل موسيقي تلفيقي كه با برخي 
نظريه هاي زيباشناسي پس��ت مدرن همخواني دارد. برخي 
افراد بازگشت به گذشته و بهره گيري از موسيقي ماقبل خود 

را پست مدرن مي دانند. مثل آروو پارت. 
Á  دليل بازگش�ت اين موس�يقيدانان به منابع قديمي 

موسيقي چيست؟ 
فكر مي كنم موسيقي مدرن از سرياليسم به بعد به نحوي 
متوقف و به بن بس��ت رسيده است. ش��ايد به اين دليل كه 

موسيقي مدرن بيش از حد فلسفي و رياضي گونه شد. فلسفه 
و رياضيات موسيقي را به شكلي از احساسات انساني در هنر 
دور كردند. در مقطعي همين آهنگسازان مدرن به يك سوال 

ساده رسيدند. ساده و اساسي: »خب حالا كه چي؟!«
Á  پس پ�روژه بلندمدت مدرنيس�م شكس�ت  خورده 

است؟ 
خير. اين شكست نيست. يك انسداد در موسيقي مدرن 
به وجود آمد كه در حال حاضر آهنگسازان به دنبال برطرف 
كردن اين انس��داد هس��تند اما اين اتفاق بايد روي مي داد. 
بايد سرياليسم و پست سرياليسم تا نهايت تفكرات فلسفي- 
رياضي پيش مي رفتند. البته تمامي آهنگس��ازان به سراغ 
موس��يقي آتونال نرفتند مثل اليويه 
مس��يان و آنري دوتيو ك��ه پرداخت 

ملوديك را حذف نكردند. 
Á  به اين ترتيب آيا به طور كلي 

جامعه نيازمند هنر آوانگارد و مفهومي 
هست؟ 

فك��ر مي كنم نياز جوام��ع وجود 
تنوع و تكثر است كه بر اساس آن هر 
ف��رد بتواند نوع هنر خود را پيدا كرده 
و از آن به��ره ببرد. ول��ي تنوع بايد از 
الگوهايي پيروي كند. قواعدي بايد در 
اين شبكه متنوع وجود داشته باشد. در اينجا آزادي مطلق 
زيان آور است. البته نبايد مسووليت هنرمندان را در قبال هنر 

و اجتماع فراموش كرد. 
Á  آيا اين مسووليت قابل تعريف است؟ 

بل��ه. به طور مثال ش��ايد يك هنرمند آث��ار زيادي خلق 
كند اما نمي تواند تمام��ي را به مردم ارايه دهد. خود هنرمند 
باي��د با صداقت آث��ارش را داوري كند و بهترين اثر را تحويل 
اجتماع دهد. اگر با خودش صادق باشد، بسياري از مسايل حل 
مي ش��ود. فقط كافي است از خود بپرسد آيا اين اثر هنري را 
براي كسب منافع مالي ساخته ام يا براي هنر و زيبايي. آيا براي 
مشهور شدن دست به خلق اثر مي زنم يا خير. اگر هدف مشهور 

شدن باشد، شفافيت روح و ذهن هنرمند مخدوش مي شود. 
Á  اج�ازه بدهيد گفت وگو را در زمينه موس�يقي فيلم 

ادامه دهيم. شما آهنگساز مستقلي هستيد و در سينما 
بسيار گزيده كار مي كنيد. اين استقلال شايد باعث نوعي 
چالش ش�ما با سينما شود. چگونه با اين چالش برخورد 

مي كنيد؟ 
بايد اعتراف كرد كه اين خود چالش جالبي است مانند 
چالش هايي كه در زندگي به سراغ مان مي آيد. شما در زندگي 
هم يك چارچوب هايي داريد و بر اساس آن بايد آزادي خود 
را پيدا كنيد. در آهنگس��ازي براي فيلم هم اينچنين است. 
بايد ملاحظاتي را رعايت كنيد. تفك��ر كارگردان را در نظر 
بگيريد. بس��ياري از كارگردانان اطلاع چنداني از موسيقي 
ندارند. آهنگس��از همواره در حال »كُدخواني« كردن است. 
يعني كارگردان تصويري حرف مي زند، مي انديشد و آهنگساز 
بايد آن را به زبان موسيقي ترجمه كند. البته نظرات يا اعمال 

نظرات تهيه كننده هم به ميان مي آيد. 
Á  در كدام مرحله از ساخت يك موسيقي سينمايي به 

چالش اصلي و بزرگ مي رسيد؟ 
مرحله اي كه كار را به نقطه بسيار مطلوبي رسانده اي و 
ناگهان كارگردان، بازي و پازل ش��ما را به هم مي ريزد! و به 
اين فكر مي رسد كه موسيقي بايد كمتر باشد يا به طور كل 
جايگاه و ارزش موسيقي در فيلم خود را زير سوال مي برد و 

در نهايت به اين نتيجه مي رسد كه كلا موسيقي مخالف روند 
فيلمش است و به ضرر فيلم تمام خواهد شد. نوعي احساس 
خطر مي كنند و با همين نتيجه گيري غلط بخش موسيقايي 
فيلم تبديل مي شود به چيزي عجيب كه نه موسيقي هست 

و نه نيست! 
Á  پس واقعا چه الزامي دارد كه به آهنگسازان سفارش 

موس�يقي فيلم مي دهند؟ اگر احس�اس خطر مي كنند، 
موسيقي را فراموش كنند. چرا اين كار را نمي كنند؟ 

كاملا درست است. فيلمسازان بر اين گمان هستند كه 
استفاده از موسيقي يك كار روتين و طبيعي است كه بايد 
انجام شود. واقعا اين احساس خطر بي معني است. همه چيز 
در خدمت فيلم است و موسيقي هم از اين ماجرا جدا نيست. 

Á  دليل ديگري را كشف نكرده ايد؟ 
فكر مي كنم نفوذ و تاثي��ر صداگذارها كه ميكس را هم 
برعه��ده دارند، بر ذهنيت كارگردانان بيش��تر اس��ت. اكثر 
صداگذاران هم با ديدي منفي به موسيقي فيلم نگاه مي كنند. 

Á  چرا؟ 
گويا صداگذارها تمايل دارند اصوات شان در فيلم همان 
ارزش را داش��ته باشد كه موسيقي در فيلم دارد. اين تمايل 
كاملا عجيب و غلطي اس��ت. تا زماني كه موسيقي در فيلم 
نيس��ت، جلوه هاي صوتي در خدمت تصوير است اما وقتي 
موسيقي ش��روع مي ش��ود، جلوه هاي صوتي بايد همراه و 
منطبق با موس��يقي باشد و نه برعكس. در غير اين صورت 

بهتر است كلا موسيقي وجود نداشته باشد. 
Á  منظور شما اين است كه صداگذارها صداي جلوه هاي 

صوتي را بر اساس موسيقي متوازن نگه نمي دارند؟ 
بله. مثلا ش��ما هم صداي بوق خ��ودرو را داريد هم يك 
ديال��وگ را و هم ملودي يك كوارتت زهي را. هيچ كس هم 
كوتاه نمي آيد. آشفته بازار صوتي از اين بهتر نمي شود. آنقدر 

صدا زياد است كه هيچ چيز شنيده نمي شود. 
Á  راه حل شما در چنين وضعي چيست؟ 

قبلا گفتم حذف موسيقي و فراموش كردن آن. 
Á  اين مش�كلات در سينماي غرب هم ديده مي شود؟ 

مثلا در هاليوود؟ 
به هيچ  وجه! س��ينماي هاليوود با سليقه من همخواني 
ندارد اما نمي توان از اين نكته گذش��ت كه به لحاظ كيفيت 
صدا كارش��ان بي نظير است. شما در يك فيلم 95 دقيقه اي 
80دقيقه موسيقي مي شنويد. هم ديالوگ ها قابل فهم است 
هم موسيقي و هم جلوه هاي صوتي. بعضي وقت ها در ايران 
مي بينيد آهنگي كه براي فيلم ساخته شده، توسط عوامل 
فن��ي صداگذاري و ميكس تكه پاره مي ش��ود بدون اجازه و 

هماهنگي با آهنگساز. اين در هيچ جاي دنيا سابقه ندارد. 
Á  ش�ما به عدم آگاهي كارگردانان سينما به موسيقي 

اشاره كرديد. دليل اين كم اطلاعي چيست؟ 
مقوله عجيبي اس��ت! من به عنوان يك آهنگساز بايد از 
تحولات سينما، نقاشي، ادبيات، مجسمه سازي در جهان آگاه 
باش��م. فكر مي كنم كه در نهاد برخي هنرمندان كنجكاوي 
وجود ندارد. وقتي تمايل و كنجكاوي وجود نداش��ته باشد، 
با مجموعه اي از قضاوت ه��ا، نتيجه گيري ها و عملكردهاي 

سطحي مواجه مي شويم. 
Á  .اما موسيقي بيشتر مورد غفلت قرار مي گيرد 

تهيه يك سي دي موسيقي بسيار ساده و كم هزينه است. 
اما براي ديدن يك فيلم يا نمايشگاه نقاشي بايد مسافتي را 

طي كنيد و خود را به زحمت بيندازيد. 
Á  تجربه شما در فيلم كنعان چگونه بود؟ 

بس��يار خ��وب و مفيد. مان��ي حقيقي تا آنج��ا كه لازم 
اس��ت موسيقي را به خوبي مي شناسد. كار با وي از بهترين 
تجربه هاي حرفه اي من بود. مش��كلي هم پيش نيامد چون 
حقيقي مي دانست دقيقا چه مي خواهد. تصميم هاي عقلاني 

و صحيح مي گيرد و احساس خطر هم نمي كند. 
Á  برنامه هاي آينده تان چيست؟ 

تمرين آنسامبل نور آغاز شده اميدوارم قبل از ماه محرم 
به نتيجه اي مطلوب برسيم و بتوانيم در تهران كنسرت داشته 
باش��يم و همزمان بتوانيم آلبوم دوم نور را منتشر كنيم. در 
حال حاضر مشغول تدوين فيلم مستند اجراي آنسامبل نور 
در كاخ باستاني فيروزآباد هستم و احتمالا پروژه چيدمان و 

پرفورمنس در گالري ايست را گسترش خواهم داد. 

موس�يقي معاصر را چگونه مي توان تعريف كرد؟ ارتباط جامعه با موس�يقي امروز جهان چيس�ت؟ اينها بخش�ي از 
پرسش هايي بود كه در نشستي با كريستف رضاعي آهنگساز ايراني- فرانسوي در ميان گذاشتيم. بسياري رضاعي را 
با گروه موسيقي نور مي شناسند و آثار تلفيقي آن اما بخش ديگري از فعاليت هاي وي در دو حوزه هنرهاي مفهومي و 
سينما جريان دارد. اخيرا رضاعي ميهمان گالري تازه تاسيس »ايست« بود و در جريان يك چيدمان صوتي و اجراي 
موس�يقي آوايي احساس�ات و نقطه نظرات خود را در زمينه زندگي روزمره انسان معاصر به مخاطبان ارايه داد. نشر 
هرمس نيز دو اثر موسيقي فيلم وي را در يك سي دي به بازار روانه كرده است: »كنعان« ساخته ماني حقيقي و پرونده 
هاوانا به كارگرداني عليرضا رئيسيان. اين دو رويداد انگيزه  خوبي براي گفت وگويي در زمينه موسيقي، هنرهاي مدرن 
و سينما با رضاعي بود. وي نكاتي جالب توجه از برخورد سينماگران با موسيقي فيلم را توضيح داد كه به شخصه براي 
اولين بار بود كه مي ش�نيدم. با اينكه شخصيت رضاعي آرام و برخوردهايش خونسردانه است اما در برخي لحظات 

گفت وگو مي شد هيجان و شايد كمي عصبانيت را آن هم از سر دلسوزي در چهره اش ديد. 

گفت وگو با كريستف رضاعي، به بهانه انتشار آلبوم جديدش

هنر در حال فراموشي 
عليرضا اميرحاجبي

ضربانگ 

نواي يك خواننده گمنام 

آواز ما آيا همين رنگ است

فوق س��تاره ها ام��روزه در همه حوزه ه��ا جولانداري  �
مي كنند. آنقدر كه چش��مان ما كم فروغ شده و ديگران 
را نمي بيني��م. عادت كرده ايم يا عادت مان داده اند دل مان 
را به چند نفر خواننده معروف خوش كنيم. وقتي صحبت 
آواز در موسيقي سنتي يا دستگاهي مي شود، ناخودآگاه نام 
چند نفر انگشت شمار در ذهن مان رژه مي رود و اين خود 
نوعي تحقير و تحديد موس��يقي ملي است. درست مثل 
اينكه يك خارجي از ما بپرسد خوشمزه ترين غذاهاي شما 
كدامند و ما در پاسخ بگوييم قرمه سبزي و دوباره بپرسد 
و ما هم بگوييم قرمه سبزي و سه باره و چندين و چندباره 
بپرسد و پاس��خ ما باز به قرمه سبزي ختم شود. حكايت 
آواز ايراني و افت محس��وس آن در سال هاي اخير حرف 
تازه اي نيست، چنان كه بزرگاني همچون استاد شجريان 
هم نگراني خويش را بارها بروز داده اند و معترف  هستند 
كه اين بخش از هنر موس��يقي ايراني، همسنگ با ديگر 
وجوه موسيقي ما رشد نكرده است. اين موضوع بي گمان 
دلايل متعددي دارد كه يكي از آنها را در اين نوشتار عنوان 
مي كنم و آن بي توجهي جامعه هنري اعم از توليد كننده، 

ناش��ر و مصرف كننده به تنوع طبيعي آواز در جاي جاي 
ايران پهناور است.  دزفول و شوشتر واقع در جنوب غرب 
ايران، يكي از خاستگاه هاي موسيقي دستگاهي  هستند 
و علاوه بر داش��تن چندين مل��ودي محلي ويژه، لحن به 
خصوصي ه��م در آواز دارند كه معمولا خود دزفولي ها و 
شوشتري ها بهتر از ديگران ادا مي كنند. محمود مخدوم 
يك��ي از خوانن��دگان خوش قريح��ه دزفولي اس��ت. او 
درس ه��اي آوازي را نزد اس��تاد نصرالله ناصح پور به پايان 
برده و هم اينك در شهر كرج به تدريس هنر آواز مشغول 
است. محمود مخدوم نيز همانند ده ها هنرمند فرهيخته 
و صاحب س��بك، در دنياي ماش��يني و ضد هنري امروز 
مجالي براي عرضه هنر خويش نمي يابد و بنابراين همان 
مي شود كه در ابتداي نوشتار نوشتم. تحريرهايش كاملا 
متفاوت و مختص زادگاه اوست. در عين حال ويژگي هاي 
موسيقي دستگاهي نيز كاملا شنيده مي شود. اين نمونه 
را مي توانيد با آواز شوشتري موجود در رديف هاي آوازي 
مقايس��ه كنيد تا متوج��ه آرايه هاي زيباي آن بش��ويد. 
اميدوارم خوانندگان جوان و به ويژه هنرآموزان آواز، خود را 
به درياي رنگارنگ موسيقي آوازي ايران زمين بزنند تا در 
آتيه با مرواريدهاي گرانسنگ به ساحل سلامت بازگردند. 

هوشنگ ساماني

جواب آواز

نقد سخنان استاد لطفي در مصاحبه با شرق

بازتاب واقعيت اجتماعي  درموسيقي

 اس��تاد محمدرضا لطفي در مصاحبه با شرق )شماره  �
1313( با بيان تاريخ مش��خصي گفته ب��ود: »من در اين 
شش سال گذشته ديده ام كه خيلي از هنرمندان غيرفعال 
شده اند، به دليل اينكه عقيده داشته اند فعلا نبايد كنسرت 
برگزار كرد، س��ي دي در آورد يا مصاحبه كرد؛ مثل اينكه 
بگوييم سوپرماركت ها بسته شوند يا آژانس ها كار نكنند.« 
وي سپس در تبيين چنين وضعيتي دليل غيبت هنرمندان 
در اين سال ها را متوجه خود آنان و متاثر از ورود هنرمندان 
به »سيستم درگيري هاي جناحي«مي داند. وي به صورت 
واضح تري نيز گفته است: »فرض كنيد پزشك ها بگويند 
ما جراحي نمي كنيم، چون سبز يا سرخ هستيم.« گرچه 
جايگاه والاي لطفي در سبك خاصي از موسيقي بر همگان 
روش��ن است ولي به نظر مي رسد اين گونه قياس كردن و 
تبيين واقعيت اجتماعي غيبت بعضي هنرمندان در دوره 
مورد نظر، خالي از ايراد نباش��د. اگ��ر ما نيز مانند لطفي 
بپذيريم »موسيقي مبتذل وجود ندارد«، در واقع موسيقي 
را به عنوان بازتابي از واقعيت اجتماعي متكثر به حس��اب 
آورده ايم؛ بازتابي كه در ساليان گذشته تنها به برداشت هاي 
خاصي از آن مجال حضور و گفت وگو داده ش��ده اس��ت، 
ضمن اينكه در همين ايام ركود، همواره حساسيت متفاوتي 
نس��بت به اينكه هنرمند كدام جنبه از واقعيت را بازتاب 
مي دهد نيز وجود داشته است. بدون شك سكون و ركود 
هنر پديده اي ناخوش��ايند اس��ت كه عدم آسيب شناسي 
صحيح مي تواند به روند تداوم آن عمق بيشتري ببخشد. 
شايسته اس��ت در چنين ش��رايطي بزرگان هنر به ويژه 
كس��اني كه باور دارند هنر در ركود است، رسالت تاريخي 
خويش را با اعجاز هنر و دميدن روح اميد در جامعه نشان 
دهند. هنرها و از جمله موس��يقي مي توانند با امعان نظر 
به واقعيت كنش هاي متقابل روزمره، با دنياي واقعي افراد 
ارتباط برقرار كنند و سپس با خلق چشم اندازهاي روشن، 
اميده��ا را در دل افراد زنده نگه دارند. به صورت خلاصه و 
گذشته از شكسته نفسي هاي رايج بايد گفت: جامعه ايراني 
به هنرمندان و اساتيدي در طراز لطفي جايگاه بالاتري از دو 
قشر »سوپرماركتي« و»آژانسي« بخشيده است و متعاقب 

آن انتظارات بيشتري نيز از آنها دارد.

نيوشا مزيدآبادي
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علي احمد رفيعي راد


